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1 « Notulen van de vergadering van 5 j a n u a r i 1968 

Wi.j z i gingen 
Blz. 8» Laatste a l i n e a , regel 7 van onder: "er middelen z i j n 

om" v e r v a l t . 
Laatste a l i n e a , r e g e l 6 van onder: " e r b i j te 

I betrekken" wordt gewi j z i g d i n : b i j de studie 
betrokken moeten worden 
Laatste a l i n e a , regel 1 van onder. Achter: 
" o n t r e i n i g i n g e.d." wordt een nieuwe z i n toegevoegd: 
Het r e s u l t a a t van de besprekingen zou spreker w i l l e n 
afwachten opdat de • homogeniteit onder de Vijf. n i e t 
verstoord wordt door een e e n z i j d i g optreden van 
Nederland en omdat het t y p i s c h onderwerpen z i j n die 
i n een g r o t e r verband thuishoren. 

Blz. 13. 
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oliemaatschappijen b i j v o o r b e e l d die op het Nederlandse p l a t 
w i l l e n boren, z u l l e n heus z e l f wel de f mancienngsmogeliok-
heden hiervo o r vinden. M i n i s t e r L a r d i n o i s verwacht dat de 
oliemaatschappijen dan v o o r a l een beroep z u l l e n doen op de 
Europese kapitaalmarkt. De v o o r z i t t e r w i j s t erop dat dan het 
bezwaar van d i s c r i m i n a t i e n i e t meer g e l d t . 

Spreker concludeert dat met b e t r e k k i n g t o t de 
Amerikaanse maatregelen t e r sanering van de betalingsbalans 
n i e t z a l worden gestr e e f d naar een Beneluxstandpunt en dat 
aan de Belgische r e g e r i n g z a l worden medegedeeld dat Nederland 
e r n s t i g bezwaar h e e f t tegen nog verdergaande d i s c r i m i n a t i e 
dan reeds i n de Amerikaanse maatregelen l i g t b esloten. (Een 
b e l a n g r i j k punt voor Nederland i s , dat de Amerikaans r e g e r i n g 
geen handelsbelemmering a f k o n d i g t . ) De r a a i kan z i c h met deze 
conclusies verenigen. 

4 b. Toetreding Groot-Brittannië t o t de EEG (Zie notulen m.r. 
5 j a n u a r i 1968, punt 4b) 

M i n i s t e r Luns d e e l t mede dat het inmiddels duide
l i j k i s geworden dat de I t a l i a a n s e m i n i s t e r Fanfani c.l2 aanvanke
l i j k b i j het bezoek van Srown aan Sone een k r a o h t i g é houding 
had aangenomen z i c h the.:.s v e r s c h u i l t achter de jongste Duitse 
plannen. President Saragat en de m i n i c t a r s Moro en Nenni be
p l e i t e n nog wel een k r a c h t i g e houding, doch z i j hebben te 
weinig v a t op de I t a l i a a n s e buitenlandse p o l i t i e k . De Duitse 
bondsregering, v e r u i t de zwakste schakel van de V i j f voor wat 
b e t r e f t een eensgezinde houding tegenover F r a n k r i j k , i s bezig 
met de verdere u i t w e r k i n g van haar "Stufenplan" voor de 
B r i t s e t o e t r e d i n g , dat echter n i e t van reële betekenis i s , 
omdat het voor de B r i t s e r e g e r i n g onaanvaardbaar i s en omdat 
er geen begin van een aanwijzing i s dat pres i d e n t De Gaulle 
hierdoor van o p i n i e z a l veranderen. Het overleg van l o r d 
Ghalfont i n Bonn met de Duitse bewindslieden Kiesinger, 
Brandt en Lahr h e e f t een voor de B r i t t e n onbevredigend ver
loop gehad. Opvallend was h i e r b i j dat u i t s l u i t e n d over de 
p o s i t i e van Engeland, F r a n k r i j k , D u i t s l a n d en Italië i s 
gesproken; de Benelux-landen worden b l i j k b a a r a l s te ver
waarlozen beschouwd. S t a a t s s e c r e t a r i s Lahr h e e f t de v o r i g e 
dag i n Dusseldorp aan m i n i s t e r Van Elslande, s t a a t s s e c r e t a r i s 
De Koster en de Luxemburgse se c r e t a r i s - g e n e r a a l van b u i t e n 
landse zaken, Hommel, een nadere u i t e e n z e t t i n g gegeven van de 
Duitse plannen. De Duitse r e g e r i n g neemt het a l s zeker aan 
dat de B r i t s e r e gering n o o i t i e t s tegen de bondsrepubliek 
zal ondernemen; ten aanzien van F r a n k r i j k bestaat deze zeker
heid echter n i e t met a l s gevolg dat de Duitsers de Franse 
regering zo ver mogelijk tegemoetkomen. Spreker h e e f t de 
ambassadeurs die hem h i e r o v e r aanspraken erop gewezen dat 
deze u i t s l u i t e n d op P a r i j s gerichte Duitse b e l a n g s t e l l i n g de 
vernoudmg met de andere Duitse buurlanden nadelig z a l 
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beïnvloeden. Spreker b e t w i j f e l t of het voorgenomen gesprek 
tussen de V i j f en Groot-Brittannië op 28 j a n u a r i 'nog wel 
zal doorgaan. Eerst z a l wel Kiesinger z i j n bezoek aan 
De Gaulle moeten brengen, t e r w i j l m i n i s t e r Brown nog een 
bezoek aan Bonn z a l brengen (waarvan spreker echter geen 
r e s u l t a t e n verwacht). 

M i n i s t e r Klompé vraagt welke l a s t de buurlanden 
de Duitse bondsrepubliek kunnen bezorgen, a l s de bondsre
gering z i c h te veel r i c h t op de Franse regering. Spreekster 
acht het voor Nederland m o e i l i j k om tegenover de bondsrepu
b l i e k een v u i s t te maken. M i n i s t e r Luns beseft heel goed 
dat Nederland economisch i n hoge mate van de bondsrepubliek 
a f h a n k e l i j k i s . Op p o l i t i e k t e r r e i n kan de regering, zo z i j 
d i t zou w i l l e n , wel een v u i s t maken. Spreker denkt h i e r b i j 
b i j v o o r b e e l d aan de erkenning van de DDR, die i n de Neder
landse binnenlandse p o l i t i e k overigens goed zou v a l l e n . 

S t a a t s s e c r e t a r i s De Koster brengt v e r s l a g u i t over 
het gesprek i n Dusseldorp, dat moet worden gezien i n het 
kader van de Duitse c o n s u l t a t i e s met de Zes, waarmee i n 
f e i t e het i n i t i a t i e f van Italië werd overgenomen. Staats
s e c r e t a r i s Lahr gaf een u i t e e n z e t t i n g van de v i j f nieuwe 
Duitse tussenoplossingen die h i j presenteerde a l s "Gedenk
modelle". Een van de v i j f oplossingen was een "arrangement" 
welk woord president De Gaulle ook h e e f t g e b r u i k t . Bonds
k a n s e l i e r Kiesinger z a l deze v o o r s t e l l e n op 15 f e b r u a r i met 
president De Gaulle bespreken; de heer Lahr schatte de kans 
dat d i t gesprek t o t r e s u l t a a t z a l l e i d e n op 33/S. Spreker 
h e e f t gezegd dat h i j geen enkele hoop op enig succes koester
de omdat de B r i t t e n een v o l l e d i g lidmaatschap van de EEG 
hebben aangevraagd en president De Gaulle d i t categorisch 
h e e f t geweigerd. De heer Lahr z e i dat het dom zou z i j n van 
de B r i t s e regering a l s z i j de kastanjes die de Duitsers i n 
P a r i j s u i t het vuur halen, zouden terugwerpen. Spreker h e e f t 
de heer Lahr er nogmaals op gewezen dat de B r i t t e n a l l e e n 
zouden w i l l e n spreken over een overgangsperiode met een 
vooraf vastgestelde o n v e r a n d e r l i j k e toetredingsdatum. Andere 
plannen met betre k k i n g t o t een douane-unie voor industriële 
Produkten hee f t spreker onhaalbaar genoemd en ook voor 
Nederland m o e i l i j k aanvaardbaar, a l s n i e t de landbouwproduk-
ten e r b i j worden betrokken. Een Duits v o o r s t e l om een begin 
te maken met de B r i t s e t o e t r e d i n g t o t Euratom werd door 
$nï? 1 S ? r lan E l s l a n d e getypeerd a l s een h u w e l i j k met een 

e, h e e r L a h r v o n d e e n k o r t e afkoelingsperiode tussen 
+ r i , ° ï e n d e Y ± ï f noodzakelijk; a l s de Franse r e g e r i n g lïïlll* n e ë a t i e f °P de Duitse v o o r s t e l l e n zou reageren, 

B £ ? Ï ; ! d e.. heer Lahr een of andere aparte r e g e l i n g tussen 
, " f 6 e n d e V i J f " i e t u i t g e s l o t e n . Op v e r s c h i l l e n d e 

ï van spreker om de Duitse plannen nader te concre-
SnrPkP^ ^ s t a a t s s e c r e t a r i s Lahr een ontwijkend antwoord, 
o n d e r à " t e n s l o t t e d* punten t e r sprake gebracht die 
ÏÏ8 2E2 s a m e n w e r k i n g tussen de V i j f en G r o o t - B r i t t a n -
h e e f t Ï P « L 5 N ? ! N Z i j n * D e z e v e n P u n t e n d i e l o r d Chälfont n e e i t genoemd (technologie, patenten, Europese vennootschap, 
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ontwikkelingshulp, bewapeningsindustde, d e f e n s i e p o l i t i e k 
en buitenlandse vraagstukken) achtte spreker, met uitzonde
r i n g van de d e f e n s i e p o l i t i e k , onderwerpen die zich voor 
samenwerking zouden lenen. Staatssecretaris Lahr 1s r e a c t i e 
op deze punten was zeer gereserveerd. 

M i n i s t e r Luns deelt mede dat h i j de vorige dag 
aan de Franse ambassadeur heeft gevraagd hoe de Franse 
regering denkt over de nieuwe Duitse plannen. De heer 
Siraud antwoordde dat de Franse regering n i e t van deze 
plannen op de hoogte i s , doch deze zeker nader zal bezien, 
als ze worden aangeboden. De ambassadeur herhaalde dat 
F r a n k r i j k s enige bezwaar tegen een B r i t s e t o e treding i s 
dat Groot-Brittannië daarvoor nog n i e t r i j p i s . Later i r . 
het gesprek zei de heer Siraud nog dat Brittannië te sterke 
banden heeft met de Verenigde Staten, hetgeen ook weer was 
gebleken u i t de bevoorrechte behandeling van de B r i t t e n i n 
het kader van de Amerikaanse maatregelen t o t sanering van 
de betalingsbalans. De Franse ambassadeur vond het verheu
gend dat de Nederlandse en Franse opvattingen over de 
B r i t s e t o e t r e d i n g i n ie d e r geval volkomen d u i d e l i j k z i j n . 
Spreker acht het daarom zinloos en b i j n a onaanvaardbaar 
dat de Duitse r e g e r i n g toch nog weer aan de hand van een 
"Stufenplan" w i l onderzoeken welke houding de Franse rege
r i n g inneemt. 

De v o o r z i t t e r vraagt z i c h af of de regering, a l 
vorens een standpunt i n te nemen, n i e t de j u i s t e inhoud van 
de Duitse v o o r s t e l l e n mo:t kennen. De suggestie van e 
douane-unie, die nog verder gaat dan de t o t nu toe i n h i 
kabinet besproken gedachten, l i j k t b i j v o o r b e e l d een concrete 
stap i n de r i c h t i n g van l a t e r e t o e t r e d i n g . I n ieder geval 
wordt op deze wijze de k l o o f tussen Groot-Brittannië en de 
EEG n i e t verder verbreed. 

M i n i s t e r Luns verwacht dat de Duitse v o o r s t e l l e n 
t o t geen enkel r e s u l t a a t z u l l e n l e i d e n . Bovendien z i j n deze 
v o o r s t e l l e n thans nog onvoldoende geconcretiseerd om te 
kunnen bespreken. Als w i j de inhoud van deze plannen zouden 
opvragen, z al de Duitse r e g e r i n g d i t zien als een zekere 
aanmoediging, hetgeen spreker i n ieder geval zou w i l l e n ver
mijden. St a a t s s e c r e t a r i s De Koster w i j s t erop dat de B r i t s e 
regering a l l e v i j f "Gedenkmodelle" reeds hee f t verworpen, 
omdat z i j n i e t w i l dat Groot-Brittannië een aanhangsel wordt 
van de EEG zonder dat over het t i j d s t i p van t o e t r e d i n g 
zekerheid bestaat. Spreker h e e f t aan s t a a t s s e c r e t a r i s Lahr 
gevraagd op welk t i j d s t i p een douane-unie zou overgaan i n 
de economische unie, m-ar deze bleek hierover n i e t s te 
kunnen mededelen. 

M i n i s t e r Bakker h e r i n n e r t eraan dat b i j het bepalen 
van de Nederlandse houding sedert 19 december steeds van 
twee punten i s uitgegaan: het bewaren van de cohesie tussen 
de V i j f en het b l i j v e n streven naar de B r i t s e t o e t r e d i n g . 
Tussen de V i j f z u l l e n de Duitse i n i t i a t i e v e n daarom zorg
v u l d i g moeten worden bestudeerd. Voorts z i t t e n i n de Duitse 
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v o o r s t e l l e n , voorzover spreker hiervan u i t telegrammen kennis 
h e e f t kunnen nemen, bepaalde ideeën die ertoe kunnen bijdragen 
dat de B r i t s e economie en die van de EEG n i e t verder u i t 
elkaar groeien. Spreker zou de Duitse regering n i e t voor het 
hoofd w i l l e n stoten door z i c h a l te negatief op te s t e l l e n 
tegenover haar plannen. I n ieder geval h e e f t spreker er 
behoefte aan te weten wat deze plannen concreet inhouden. 
M i n i s t e r Luns zou een onderscheid w i l l e n maken tussen z i j n 
p e r s o o n l i j k e o p v a t t i n g dat de Duitse regering een dubbel 
spel speelt en dat haar plannen n i e t serieus z i j n enerzijds 
en anderzijds de volkomen b e g r i j p e l i j k e behoefte aan nadere 
i n f o r m a t i e over deze plannen. Spreker w i j s t erop dat het 
"Stufenplan" een zaak i s die n i e t de V i j f , maar de Zes aan
gaat. H i j b e t r e u r t het dat de bondsregering door deze manoeu
vre een voorwendsel h e e f t gevonden dat het t o t 16 f e b r u a r i 
n i e t s behoeft te ondernemen. De t i j d die hiermee v e r l o r e n 
gaat, had beter kunnen worden besteed aan een onderzoek 
naar de mogelijkheden van samenwerking tussen de V i j f en de 
Vier . Spreker b l i j f t van oordeel dat, i n d i e n een akkoord 
tussen de V i j f en de V i e r n i e t haalbaar mocht b l i j k e n , moet 
worden gezocht naar andere combinaties zoals tussen de 
Benelux-landen,. Italië en de Vier; de Benelux-landen en de 
Vier of z e l f s Nederland a l l e e n en de Vi e r . 

De v o o r z i t t e r meent dat de Duitse gedachte van een 
douane-unie meer inhoud h e e f t dan de nader door de coördi
natiecommissie geëvalueerde r i c h t l i j n e n voor het Nederlandse 
b e l e i d . Spreker v r e e s t dat de bondsrex3ubliek en Italië n i e t 
z u l l e n deelnemen aan de nieuwe samenwerkingsvormen met de 
Vier die i n de nota van Buitenlandse Zaken z i j n voorgesteld. 
De dan resterende mogelijkheid van enige samenwerking tussen 
de Benelux-landen en Engeland op technologische en op enkele 
j u r i d i s c h e punten i s naar sprekers oordeel van te weinig 
concreet belang voor het bereiken van de B r i t s e t o e t r e d i n g . 
M i n i s t e r Luns i s het ermee eens dat het overleg i n de coör
dinatiecommissie een, overigens ook door hem verwacht, t e l e u r 
s t e l l e n d r e s u l t a a t h e e f t gehad. D i t betekent echter nog n i e t 
dat nieuwe samenwerkingsvormen tussen de Benelux-landen, 
Italië en de Vier, of de Benelux-landen en de Vier of 
Nederland alleen en de Vier van geen betekenis z i j n voor 
het bereiken van de u i t e i n d e l i j k e B r i t s e toetreding. 
Spreker z a l te gelegener t i j d h i erover nog nadere v o o r s t e l l e n 
doen. 

M i n i s t e r Udink vreest dat, i n d i e n op d i t t i j d s t i p 
aan de Duitse regering een aanmoediging wordt gegeven, i n 
P a r i j s de indruk z a l bestaan dat z e l f s de Nederlandse rege
r i n g bereid i s een stuk met het "Stufenplan" mee te gaan. 
President De Gaulle z al dan zeker trachten z e l f s nog minder 
vergaande plannen dan het Duitse "Stufenplan" aanvaard te 
k r i j g e n . Spreker s t e l t voor de Duitse regering i n het geheel 
n i e t over het "Stufenplan' 1 te benaderen. M i n i s t e r Lardi noi s 
steunt het v o o r s t e l van m i n i s t e r Udink, maar i s het n i e t 
eens met z i j n overwegingen. Spreker z i e t i n een verdere 
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behandeling van het "Stufenplan" vooral het gevaar dat n i e t 
F r a n k r i j k maar Engeland de zwarte p i e t i n handen z a l k r i j g e n . 
H i j i s het geheel eens met m i n i s t e r Luns dat Nederland 
z e l f s n i e t de s c h i j n mag wekken de Duitse regering aan te 
moedigen om op deze weg voort te gaan. M i n i s t e r De Block 
i s eveneens tegenstander van een officiële démarche i n Bonn 
over het "Stufenplan". Spreker meent dat nadere informatie 
over d i t plan waaraan terecht behoefte bestaat, ook langs 
informele weg en door analysering van de t o t nu toe ont
vangen telegrammen kan worden verkregen. 

M i n i s t e r Luns i s bereid de door m i n i s t e r De Block 
gevraagde analyse te l a t e n o p s t e l l e n . H i j i s het met m i n i s t e r 
Lardinois eens dat men n o o i t mag meewerken aan een v o o r s t e l , 
waarvan vooraf bekend i s dat de B r i t s e regering het n i e t 
zal aanvaarden. Spreker acht het een van de kernpunten van 
z i j n b e l e i d dat wordt voorkomen dat de zwarte p i e t i n 
Londen terecht komt. Naar aanleiding van hetgeen door m i n i s t e r 
Bakker i s gesteld merkt spreker op dat i n geen van de Duitse 
plannen een toetredingsdatum wordt genoemd. Op nadere vragen 
hierover van s t a a t s s e c r e t a r i s De Koster heeft de Duitse 
st a a t s s e c r e t a r i s Lahr ontwijkend geantwoord. De Duitse voor
s t e l l e n z i j n i n ieder geval voor Groot-Brittannië p o l i t i e k 
onaanvaardbaar en zouden d i t om dezelfde reden voor Nederland 
ook moeten z i j n . Spreker heeft i n de afgelopen weken steeds 
gestreefd naar het behouden van de eenheid tussen de V i j f , 
ook a l was deze eenheid meer s c h i j n dan w e r k e l i j k h e i d . 
Het u i t e l k a a r v a l l e n van deze eenheid, waarvan thans sprake 
i s , betekent n i e t dat Nederland dan maar het hoofd i n de 
schoot moet leggen. M i n i s t e r KIompé* merkt op dat m i n i s t e r 
Luns ervan u i t g a a t dat het "Stufenplan" voor de B r i t s e 
regering p o l i t i e k onaanvaardbaar i s . Spreekster vraagt of het, 
gesteld dat onderdelen van d i t plan wel voor die regering 
aanvaardbaar z i j n , geen z i n heeft van Nederlandse z i j d e druk 
op de B r i t s e regering u i t te oefenen om haar standpunt wat 
te w i j z i g e n . M i n i s t e r Luns antwoordt dat Nederland de Duitse 
suggesties reeds aan m i n i s t e r Brown heeft voorgelegd. Deze 
heeft hierop een n a d r u k k e l i j k neen l a t e n horen, omdat ieder 
plan waarin het lidmaatschap n i e t aan een datum i s gebonden 
voor de B r i t s e regering onaanvaardbaar i s . 

De v o o r z i t t e r meent dat i n d i e n het zou gclu'-ken 
Groot-Brittannië i n een douane-unie te betrekken, het v r i j w e l 
vaststaat dat de B r i t s e t o e treding t o t de EEG binnen n i e t 
a l te lange t i j d zal volgen. M i n i s t e r Udink i s van oordeel 
dat een douane-unie n i e t i m p l i c e e r t dat Engeland t o t de 
EEG zal toetreden. Zolang het gesprek over de B r i t s e toe
treding p o l i t i e k n i e t ten einde i s , z a l Nederland n i e t over 
een douane-unie kunnen spreken. Instemming met een douane
unie z i e t spreker als een principiële keuze voor de l i j n die 
F r a n k r i j k voorstaat. Staatssecretaris De Koster w i j s t erop 
dat de Franse regering, als z i j voor een douane-unie mocht 
voelen, a l l e gelegenheid heeft gehad d i t t e r t a f e l te brengen. 
Spreker concludeert h i e r u i t dat de Franse regering een 
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douane-unie n i e t wenst. Afgezien van de p o l i t i e k e bezwaren 
om op het v o o r s t e l van een douane-unie nader i n te gaan, w i j s t 
spreker op de technische moeilijkheden van een douane-unie 
die veel groter z i j n dan een d i r e c t e toetreding t o t de EEG. 
M i n i s t e r De Block merkt op dat de v o o r z i t t e r een douane-unie 
n i e t als einddoel heeft gezien, maar als een stap i n de r i c h t i n g 
van de toetreding. M i n i s t e r Veringa i s het ermede eens dat 
t o t elke p r i j s moet worden voorkomen dat de zwarte p i e t i n 
Londen terecht komt. U i t het verdere verloop van het gesprek 
b l i j k t dat de B r i t s e regering, als z i j een douane-unie als 
t i j d e l i j k e oplossing zou aanvaarden, kan bereiken dat de 
zwarte p i e t i n P a r i j s terecht komt, aangezien de Franse regering 
n i e t voor een douane-unie v o e l t . Als vooraf de zekerheid 
kan worden verkregen dat de B r i t s e regering bereid i s een 
douane-unie als tussenoplossing te aanvaarden, z i e t spreker 
geen bezwaar deze weg op te gaan. Staatssecretaris De Koster 
herhaalt dat de B r i t s e regering om p o l i t i e k e redenen geen 
"arrangement" w i l . 

M i n i s t e r Klompé merkt op dat men zich, nu het 
Nederlandse streven om de cohesie tussen de V i j f te bewaren 
k e n n e l i j k s t u i t op de m o e i l i j k h e i d dat Bondskanselier Kiesinger 
n i e t met president De Gaulle w i l breken, dient te r e a l i s e r e n 
dat de weg van de V i j f n i e t langer kan worden gevolgd. Spreekster 
acht het wel n u t t i g het Duitse "Stufenplan" nader te analyseren, 
a l verwacht z i j hiervan weinig r e s u l t a a t . Hiervan uitgaande 
betekent een nadere bespreking van de Duitse plannen a l l e e n 
maar t i j d v e r l i e s . Spreekster i s daarom van oordeel dat thans 
het accent moet li g g e n op de vraag hoe de k l o o f tussen de 
EEG en Brittannië langs andere weg kan worden versmald. 
M i n i s t e r Luns i s het geheel met m i n i s t e r Klompé eens dat een 
objectieve o p s t e l l i n g tegenover de Duitse v o o r s t e l l e n ertoe 
zal l e i d e n dat maandenlang over deze v o o r s t e l l e n zal worden 
gesproken met als gevolg dat w i j gedwongen worden i n i t i a t i e v e n 
over andere mogelijkheden van samenwerking met de Vier 
kandidaat-landen u i t te s t e l l e n . V/at spreker i n de Duitse voor
s t e l l e n het meest ergert i s de poging t o t nader overleg met de 
Franse regering, ondanks het f e i t dat deze de EEG-partners 
maandenlang heeft bedrogen door eerst i n te stemmen met het 
onderzoek van de B r i t s e aanvraag van het lidmaatschap door 
de Europese Commissie en daarna de besprekingen hierover 
zonder nadere argumentatie af te breken. Spreker vreest ook 
dat ingaan op een discussie over het Stufenplan ertoe zou 
leide n dat w i j ons aanvankelijke standpunt moeten ve r l a t e n 
Conclusies. De v o o r z i t t e r s t e l t voor te besluiten. 
1°. Er zal geen formeel verzoek t o t de bondsregering worden 

gericht om het "Stufenplan" nader te concretiseren. 
2 • De besprekingen zullen i n de volgende vergadering worden 

voortgezet o.a. aan de hand van een nota van Buitenlandse 
Zaken met een analyse van de Duitse plannen. 

De raad kan zich met deze conclusies verenigen. 
De v o o r z i t t e r 



De v o o r z i t t e r s t e l t vervolgens de conclusies van de 
vergadering van de coördinatiecommissie van 10 j a n u a r i jl. 
aan de orde. M i n i s t e r Luns deelt mede dat h i j een nader gesprek 
heeft gehad met m i n i s t e r De Block over de mogelijkheden van 
technologische en wetenschappelijke samenwerking met Brittannië. 
Daarbij i s men t o t de conclusie gekomen een principiële 
be s l i s s i n g over de zaak aan te houden, t o t d a t de mening van de 
Benelux-partners en het d e f i n i t i e v e standpunt van de B r i t s e 
regering bekend i s . De c o n s u l t a t i e met België en Luxemburg 
v i n d t maandag pl a a t s ; i n de loop van de volgende week z a l 
aan de B r i t s e regering haar d e f i n i t i e v e standpunt worden 
gevraagd. De raad b e s l u i t een b e s l i s s i n g inzake de technologische 
en wetenschappelijke samenwerking een week aan te houden. 

De raad aanvaardt het v o o r s t e l van de coördinatie
commissie om de gemeenschappelijke e n e r g i e p o l i t i e k op te nemen 
i n categorie B ( v o o r t z e t t i n g van a c t i v i t e i t e n i n de EEG met 
daarnaast consultaties met de V i e r ) . 

S t a a t s s e c r e t a r i s De Koster zegt naar aanleiding 
van het advies van de coördinatiecommissie om het gemeen
schappelijk i n d u s t r i e - en regionaal b e l e i d op te nemen i n 
categorie B, dat men zich h i e r b i j moet r e a l i s e r e n dat hetgeen 
het EEG-verdrag op d i t t e r r e i n v o o r s c h r i j f t zeer beperkt i s . 
Het gemeenschappelijk i n d u s t r i e - en regionaal b e l e i d behoort 
daarom voorzover het n i e t - v e r p l i c h t e zaken b e t r e f t , t h u i s 
i n categorie C (staking van a c t i v i t e i t e n binnen EEG en n i e t 
opvatten met de V i e r ) . M i n i s t e r L ardinois w i j s t erop dat de 
Europese Commissie binnenkort met nadere v o o r s t e l l e n z a l 
komen ten aanzien van het s t r u c t u u r b e l e i d i n de landbouw. 
Spreker i s van oordeel dat het s t r u c t u u r b e l e i d i n de landbouw 
i n ieder geval zal moeten doorgaan. M i n i s t e r De Block i s van 
oordeel dat besprekingen over het gemeenschappelijk regionaal 
b e l e i d , waarbij Brittannië, gezien z i j n l i g g i n g ook i n de 
toekomst n i e t zal worden betrokken, mogelijk moeten b l i j v e n . 
D i t onderwerp zou daarom n i e t i n categorie C thuishoren. 
Staatssecretaris De Koster merkt op dat z i j n opmerking meer 
betrekking had op het i n d u s t r i e b e l e i d dan op het regionaal 
b e l e i d . 

De v o o r z i t t e r i s het met m i n i s t e r Lardinois eens 
dat het s t r u c t u u r b e l e i d i n de landbouw een u i t v l o e i s e l i s 
van de gemeenschappelijke markt. Hetzelfde geldt voor het 
regionale b e l e i d , waarbij er bi j v o o r b e e l d naar moet worden 
gestreefd dat aan beide kanten van de intragrenzen eenzelfde 
premieregeling wordt toegepast. Spreker s t e l t voor aan de 
conclusie van de coördinatiecommissie toe te voegen dat, 
wanneer i n het kader van de gemeenschappelijke markt samen
werking noodzakelijk i s , hiernaar z al worden gestreefd. Op 
deze wijze v a l l e n d e r g e l i j k e onderwerpen onder categorie B. 
De raad kan zich met d i t v o o r s t e l verenigen. 

M i n i s t e r Beernink. 



Zeer Geheim -15 

M i n i s t e r Beernink deelt mede dat mi n i s t e r 
Polak heeft verzocht een b e s l i s s i n g over de punten: 
Europese octrooiconventie, s t a t u u t voor een Europese 
vennootschap en harmonisatie van p r i v a a t - en s t r a f r e c h t 
aan te houden, t o t d a t h i j i s teruggekeerd. De raad kan zich 
met d i t verzoek verenigen. 

Staatssecretaris De Koster zegt, naar aanleiding 
harmonisatie het v o o r s t e l van de 

het 
coördinatiecommissie om eie 
aebied van de p o s t e r i j e n en de t e l e -van 

van a c t i v i t e i t e n op 
communicatie van de l i j s t te schrappen, dat de betrokken 
ambtenaren dan ook opdracht moeten k r i j g e n geen a c t i v i t e i t e n 
te ondernemen. M i n i s t e r Bakker deelt mede dat d i t , 
behalve ten aanzien van de Europazegel, z a l geschieden. 
De raad kan zich vervolgens met schrapping van d i t punt 
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verenigen. 
M i n i s t e r Udink w i j s t erop dat het opnemen van het 

verlenen van communautaire voedselhulp aan ontwikkelings
landen onder categorie C n i e t mag betekenen dat het v e r s c h i l 
tussen de Europese en de wereldmarktprijs wordt g e w i j z i g d ^ 
Spreker vraagt of wordt teruggekomen op de b e s l i s s i n g om 
slechts een derde deel van de voedselhulp b i l a t e r a a l te 
verstrekken; de m i n i s t e r van Landbouw en V i s s e r i j was i n d e r t i j d 
voorstander van deze v e r d e l i n g i n verband met de samenhang 
met het landbouwfonds. M i n i s t e r Lardinois heeft er begrip 
voor dat men met betrekking t o t het verlenen van communautaire 
voedselhulp e x t r a - v o o r z i c h t i g moet z i j n , omdat h i e r b i j j u i s t 
de voormalige Franse gebieden aan hun trekken komen. 
Spreker heeft er daarom geen bezwaar tegen dat het b i l a t e r a l e 
contingent van de voedselhulp wat wordt vergroot. D i t heeft 
overigens geen invloed op de u i t k e r i n g e n u i t het Europese 
landbouwfonds. De raad b e s l u i t vervolgens conform het 
advies van de coördinatiecommissie. Ook ten aanzien van de 
perequatie van douaneopbrengsten en het verlenen van nieuwe 
taken aan het sociaal fonds wordt op advies van de 
coördinatiecommissie t o t schrapping van de l i j s t besloten. 

De v o o r z i t t e r w i j s t erop dat nog een b e s l i s s i n g 
van de raad gevraagd wordt over de vraag of ook F r a n k r i j k 
i n de gelegenheid gesteld moet worden deel te ncmon aan de 
samenwerking i n het ruimere verband met Brittannië. Staats
secretaris De Koster heeft vernomen dat l o r d Chalfont 
i n Bonn heeft gezegd dat a l l e samenwerkingsvormen die aan 
de Vier kandidaatleden worden aangeboden ook aan de Franse 
regering moeten worden aangeboden. Spreker s t e l t voor 
dat minister Luns, nu h i j toch een nader gesprek heeft met 
de B r i t t e n over de technologische samenwerking, z a l onder
zoeken of de opmerking van l o r d Chalfont inderdaad het 
Bri t s e standpunt dekt. M i n i s t e r De Block vraagt of ook 
kan worden nagegaan of de B r i t s e regering bereid i s om, 
gesteld dat ook Duitsland i n eerste i n s t a n t i e n i e t deelneemt 
d i t land evenals F r a n k r i j k de gelegenheid te bieden aan de 

samenwerking op. 



samenwerking op bepaalde punten deel te nemen. Minister 
Luns antwoordt dat het nog te vroeg i s om d i t na te gaan, 
het heeft bovendien weinig z i n , omdat het Duitse bezwaar 
wegvalt als men n i e t i n t e g e n s t e l l i n g met de Fransen zou 
handelen. Overigens i s spreker bereid de gevraagde informaties 
i n te winnen. H i j neemt aan dat de vraag van minister 
De Block doelt op het komen t o t een "open" samenwerking, 
die dus n i e t exclusief i s . 

De v o o r z i t t e r concludeert dat de onderhavige 
nota's z i j n behandeld Tbehalve de punten die nog met minister 
Polak z u l l e n worden besproken) en dat deze het uitgangspunt 
b l i j v e n voor de besprekingen i n Benelux en i n de V i j f . De 
r a a d stemt hiermede i n . 

4 c. Bespreking met de Tweede-Kamercommissies voor Buitenlandse 
en J u s t i t i e (Zie notulen m.r. Zaken, Volksgezondheid 

5 januari 1968, punt 4d en 4g) 

Min i s t e r Beernink deelt mede dat voor de bespreking 
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De Koster en spreker hebben deelgenomen, van de zi j d e van de 
Kamer slechts een geringe b e l a n g s t e l l i n g bestond. De uitvoerige 
u i t e e n z e t t i n g van staatssecretaris De Koster over de pogingen 
om voor de Griekse p o l i t i e k e gevangenen die aan tbc leiden 
i e t s concreets te doen, gaf geen aanleiding t o t verdere 
discussie. De Kamercommissies toonden zich i n he"C algemeen 
tevreden over het b e l e i d ten aanzien van de Vietnamese kinderen. 
Men p l e i t t e er wel voor een nog groter aantal kinderen i n 
Nederland op te nemen en meer aandacht te besteden aan de na
zorg voor de eenmaal gezond i n Vietnam teruggekeerde 
kinderen. Een nogal emotioneel debat over de vraag of de 
nieuwe adoptiecommissie alleen de verruiming van de adoptie
mogelijkheid of ook de u i t b r e i d i n g van maatregelen op 
medisch gebied moest bezien, leverde t e n s l o t t e weinig 
re s u l t a a t op. Minister Klompé w i j s t erop dat het verloop 
van deze bespreking l a a t zien hoe n u t t i g het i s bepaalde 
zaken i n een vroeg stadium met de Tweede-Kamercommissies 
te bespreken. 

4 d. Griekenland... 


